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1. Som Børne- og Undervisningsministeriet er bekendt med, rejste jeg både i 

2014 og 2016 spørgsmål om efterlevelse af FN’s Børnekonvention på privat- 

og efterskoleområdet.  

 

Jeg gjorde ved behandlingen af disse sager bl.a. ministeriet opmærksom på, 

at det overordnede ansvar for at sikre elevernes ret til i forbindelse med ud-

skrivning og bortvisning fra bl.a. frie grundskoler og efterskoler at blive hørt 

efter børnekonventionens artikel 12 påhviler Børne- og Undervisningsministe-

riet.  

 

I den forbindelse orienterede jeg – i medfør af § 12, stk. 2, i lov om Folketin-

gets Ombudsmand (jf. lovbekendtgørelse nr. 349 af 22. marts 2013) – Folke-

tingets Retsudvalg og Folketingets Børne- og Undervisningsudvalg om sa-

gen.  

 

Den 25. april 2019 orienterede Undervisningsministeriet mig om den seneste 

undersøgelse fra Danmarks Evalueringsinstitut (EVA) om udskrivning af ele-

ver på frie grundskoler, efterskoler og frie fagskoler vedrørende skoleåret 

2017/2018, herunder om at ministeriet i foråret 2019 ville gå i dialog med for-

eningerne for de frie skoler, Frie Skolers Lærerforening og Danske Skoleele-

ver om undersøgelsen. 

 

På den baggrund – og til brug for min vurdering af, hvad sagen nærmere 

måtte give mig anledning til – bad jeg i et brev af 27. juni 2019 ministeriet om 

i lyset af bl.a. resultaterne af EVA’s undersøgelse at redegøre for, om der ef-

ter ministeriets opfattelse samlet set kunne siges at ske efterlevelse af børne-

konventionens artikel 12 på privat- og efterskoleområdet.  

 

2. Jeg har herefter modtaget Børne- og Undervisningsministeriets brev af 30. 

september 2019. 

E 
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Det fremgår, at Børne- og Undervisningsministeriet har vurderet, at den vej-

ledning, som det daværende undervisningsministerium udgav i samarbejde 

med foreningerne for de frie skoler, Danske Skoleelever og Frie Skolers Læ-

rerforening i 2017 (”Sådan inddrages eleverne – FN’s Børnekonvention og de 

frie skoler”), og skoleforeningernes oplysningsindsats har medvirket til at 

styrke frie grundskolers, efterskolers og frie fagskolers kendskab til børne-

konventionens retningslinjer og sikre, at eleverne i højere grad inddrages i 

forbindelse med udskrivning. 

 

Det fremgår endvidere, at ministeriet mener, at EVA’s undersøgelse om ud-

skrivning af elever på frie grundskoler, efterskoler og frie fagskoler vedrø-

rende skoleåret 2017/2018 tyder på, at den styrkede vejledningsindsats ikke 

har været tilstrækkelig til at sikre en bedre inddragelse af eleverne i alle til-

fælde i overensstemmelse med børnekonventionen.  

 

Ministeriet har på den baggrund tilkendegivet, at regeringen vil tage initiativ til 

at drøfte muligheden for lovgivning på området med Folketingets partier.  

 

3. Jeg har som nævnt rejst spørgsmålet om efterlevelsen af FN’s Børnekon-

vention på privat- og efterskoleområdet over for ministeriet flere gange, og i 

lyset af resultaterne af EVA’s seneste undersøgelse er jeg enig med Børne- 

og Undervisningsministeriet i, at den hidtidige vejlednings- og informations-

indsats ikke har været tilstrækkelig til at sikre efterlevelsen af børnekonventi-

onen i alle tilfælde.  

 

Jeg har noteret mig, at Børne- og Undervisningsministeriet nu med Folketin-

gets partier vil drøfte muligheden for ved lovgivning at sikre eleverne på frie 

grundskoler, efterskoler og frie fagskoler ret til at blive hørt i forbindelse med 

udskrivning og bortvisning.  

 

På den baggrund foretager jeg mig på det foreliggende grundlag ikke mere i 

sagen.  

 

Jeg beder dog Børne- og Undervisningsministeriet om at blive underrettet om 

status senest den 1. april 2020. 

 

Jeg har til orientering og i forlængelse af mine tidligere breve sendt en kopi af 

dette brev til Folketingets Børne- og Undervisningsudvalg og Folketingets 

Retsudvalg.  
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Der vil blive lagt en nyhed om sagen på min hjemmeside. 

Med venlig hilsen 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Kopi sendt til:  

Folketingets Børne- og Undervisningsudvalg 

Folketingets Retsudvalg 


